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روز جمعه انتخابات ریاست جمهوری برگزار شده و بالاخره رئیس دولت 
چهاردهم مشخص می شود. فارغ از اینکه اسم چه کسی از صندوق  های 
رأی خارج شـــده و کدام نامزد راهی پاســـتور خواهد شـــد، شاید یکی از 
مهم تریـــن ســـوالاتی کـــه این روزها از ســـوی جامعه دانشـــگاهی مطرح 
می  شود این است که دولت چهاردهم چه برنامه  هایی در حوزه آموزش 
عالـــی دارد و چگونـــه قرار اســـت چالش های این حـــوزه را حل کند؟ آیا 
دولت جدید برای حل این چالش ها و بهبود سطح کیفی آموزش عالی، 
؟ گفت وگوی ما با محمدعلی نادی خوراسگانی،  برنامه ای دارد یا خیر
معاون علوم تربیتی و مهارتی دانشگاه آزاد در سه بخش متمرکز است؛ 
اینکـــه اولویت هـــای دولـــت چهاردهم در حوزه آمـــوزش عالی چه باید 
باشد، چالش هایی که آموزش عالی کشور با آن درگیر است چیست و 
نحوه تعامل وزارت علوم با دانشگاه آزاد چگونه باید باشد. او می گوید 
برخی قوانین وزارت علوم عضو هیات علمی و دانشجویان دانشگاه آزاد 
را کوچک می شمارد که این قوانین باید اصلاح شود. نادی معتقد است 
دولت چهاردهم به صورت هوشـــمندانه می تواند از ظرفیت دانشـــگاه 
آزاد به عنوان بزرگ ترین شـــبکه آموزش عالی کشـــور و بزرگ ترین شـــبکه 
اجتماعی برای حل مســـائل اجتماعی و تامین منابع انســـانی، توســـعه 
فرهنگی در شهرستان ها، استان و دور دست ترین مناطق محروم استفاده 

کند. مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید. 

 آموزش عالی باید به سمت پاسخگویی حرکت کند 
اولویت های آموزش عالی در دولت چهاردهم از نگاه شما چیست؟

صحبـــت را این گونـــه آغـــاز می کنم؛ یکـــی از اولویت های آمـــوزش عالی در دولت 
چهاردهم باید آموزش عالی پاســـخگو و مســـئولیت پذیر باشد. آموزش عالی برای 
اینکـــه بتواند پاســـخگو باشـــد، بایـــد حداقل در 8 یا 9 مولفـــه تحولاتی ایجاد کند. 
این تحولات هم باید خیلی ســـریع اتفاق بیفتد؛ به دلیل اینکه ســـرعت تغییرات 
یاد است. تغییرات و تحولاتی که پیرامون مان اتفاق می افتد،  پیرامونی ما بسیار ز
ک پشتی و کند ما نمی ماند. آموزش عالی ما باید به آموزش عالی  منتظر حرکت لا
پاسخگو تبدیل شود؛ پاسخگو به جامعه، پاسخگو به خانواده ها، پاسخگو به نسل 
جوان و پاسخگو به صنایع، سازمان ها و نهادهای اجتماعی. به مسائل امروز جامعه 
نمی توان با راهکارهای گذشته پاسخ داد. یکی از مهم ترین ارکانی که باید اصلاح 
شـــود این اســـت که نظام فکری حکیمانه، باورمند و هوشـــمندی در آموزش عالی 
کنش ســـریع به تغییرات در حکمرانی رشـــته ها و سرفصل ها  به کار گرفته شـــود تا وا
یه ها، رشته ها و سرفصل هایی هستیم  نشان دهد. به شدت نیازمند سیاست ها، رو
که بتواند مشکلات امروز جامعه را حل کند. تغییرات و تحولاتی که لازم است در 
ی موجود در  ســـرفصل ها و رشـــته ها اتفاق بیفتد با نگاه غیرچابک و بروکراسی ادار

آموزش عالی فعلی همخوان نیست. 

 آموزش عالی نیازمند درک دقیق در رابطه با نیازهای 
آینده است

یـــد را طراحی کنید بیش از یک یا دو  گـــر بخواهیـــد رشـــته ای که امروز به آن نیاز دار ا
سال طول می کشد تا فرآیند تصویب و نهایی شدن خود را طی کند. آموزش عالی 
امروز نیازمند درک دقیق و تقاضا محور در رابطه با نیازهای امروز و آینده اســـت و 
این نگاه نیازمند درک معنای آموزش عالی اورژانسی است. نکته بسیار مهم تر این 
است که رشته های مذکور نباید صرفا در فضای دانشگاه طراحی شود. باید تیم های 
نخبگانی از اعضای هیات علمی، صنعت، خدمات، بازرگانی، تجارت و کشاورزی 
تشکیل شود. این تیم های مرکب و اصطلاحا تلفیقی که نیازها و تقاضاهای واقعی 
محیط پیرامونی را می شناسند به اضافه جریان دانشی موجود در دانشگاه، گرد هم 
بیایند، رشته ها را تعریف کرده یا سرفصل ها را اصلاح کنند و در اختیار دانشگاه ها 

قرار دهند. پس باید نسبت به وقایع پیرامونی واکنش سریع به داشته باشیم. 
کنون آموزش های دانشگاه های ما بیشتر متمرکز  نکته دوم؛ شکل آموزش است. ا
ی بحث  بـــر حـــوزه نظر و عمل اســـت؛ حتی شـــعارهایی که در آمـــوزش عالی ما رو
ی ترکیب شده  مهارت ســـر داده می شـــود، هنوز نه آنقدر جدی اســـت و نه با فناور
است. فهم از دانش، مهارت، بینش، نگرش، گرایش و توانش هم شاید فهم کاملی 
یت های کلیدی آموزش عالی نیز شـــاید کار  نباشـــد. ایجاد زیرنظام ها برای مامور
درســـتی محســـوب نشـــود و درصدهـــای وزارت علوم از میزان تحقـــق اهداف آنها 

موید همین ادعاست.
 

 کل جریان آموزش دانشگاهی باید زیر چتر توسعه 
مهارت های فناوری قرار گیرد

چه باید کرد؟
ی  ی، نوآور باید کل جریان آموزش دانشـــگاهی زیر چتر توســـعه مهارت های فناور
و کارآفرینی قرار گیرد؛ نه اینکه برای توســـعه مهارت ها، دانشـــگاه فنی و حرفه ای 
بـــردی تاســـیس کـــرده و بـــرای هرکـــدام از آنهـــا به صـــورت  و دانشـــگاه علمـــی کار
یـــف جدیدی ایجاد کنیم. این زیر بخش ها به دلیل نگاه جزیره ای  موزائیکـــی، تعر

و غیرسیستمی، عملا نمی توانند در بلندمدت موفق باشند. 

بنابرایـــن از دیـــدگاه شـــما یکـــی از اولویت هـــای آمـــوزش عالـــی تمرکز روی توســـعه 
مهارت هـــای فنـــاوری، نوآوری و کارآفرینی اســـت. برای توســـعه ایـــن مهارت ها باید 

چه کرد؟
ی و کارآفرینی باشـــد. این  ی، نوآور ی توســـعه مهارت های فناور  بله، باید تمرکز رو
مهارت ها نیز شامل مهارت های سخت و نرم می شود. صلاحیت های حرفه ای و 
شایستگی های مورد نیاز در هر رشته باید شناسایی شده و در قالب های فناورانه، 
ینانـــه ترکیب و انتقال داده شـــود. چون نمی دانیم صلاحیت های  نوآورانـــه و کارآفر
کلیدی چیست؛ پس پاسخی هم برای کارآمادگی و اشتغال پذیری دانشجویان در 
ی و تخصصی  یم و با ارائه دروس و سیلابس های اختیار رشته های مختلف ندار
یت آموزش  رشته ها، قیمت تمام شده آنها را نیز افزایش می دهیم. رسالت و مامور
عالی در ایران چیست؟ کاش ابتدا به این سوال پاسخ می دادیم. یکی از مولفه های 
دیگـــری کـــه بایـــد به آن توجه کنیم و عنصر موفقیت یا عدم موفقیت آموزش عالی 

ماست، سرمایه انسانی است.
 

گردی را در   عضو هیات علمی باید جریان استاد- شا
آموزش عالی آینده پیاده سازی کند

منظورتان اعضای هیات علمی است؟
بلـــه، ایـــن عنصـــر اعضـــای هیات علمـــی اســـت یعنـــی اعضـــای هیات علمـــی، 
دانشـــجویان، محتوا، امکانات و زیرســـاخت ها؛ ترکیبی اولیه را به عنوان درون داد 
تشکیل می دهند، برای اینکه جریان کار شروع شود. اعضای هیات علمی ما دیگر 
یکرد گذشته استخدام و به کارگیری شوند. حتی در جریان جذب  نمی توانند با رو
نخبگانـــی، خیلـــی از مواقـــع اولویت دانشـــگاه های ما تعداد مقـــالات و طرح های 
برون دانشگاهی است و در بهترین وضعیت این است که هر عضو هیات علمی 
چقـــدر می توانـــد در انتقـــال دانـــش، خـــوب عمل کنـــد. به نظر می رســـد انتخاب 
یکرد جدید باشد. به صرف  یت و رو اعضای هیات علمی هم باید براساس مامور

یاد  یس می کند یا مقالات و طرح های پژوهشـــی ز اینکه یک نفر خیلی خوب تدر
ی موثری در آموزش عالی پاســـخگو باشـــد. شـــاید نتواند  دارد، لزوما نمی تواند نیرو
وظایف خوبی را در ارتباط با انتظاراتی که جامعه از او در انتقال تجربیات پنهان 
خـــودش در رابطـــه با دانشـــجویانش انجـــام دهد. به این انتقـــال دانش، اصطلاحا 
»دانـــش ضمنـــی« می گوییـــم. هر عضـــو هیات علمی باید به خوبـــی بتواند جریان 
ی کند. یکی از کمبودهای  گردی را در آموزش عالی آینده ما پیاده ساز استاد- شا
گردی است.  ، تهی شـــدن فرآیندهای اســـتاد- شـــا جدی ما در آموزش عالی امروز
در گذشـــته وقتـــی می خواســـتید یک دانشـــجو یا فـــردی که اخیـــرا فارغ التحصیل 
ی کد هویتی  شده یا قرار است در جایی به کارگیری شود را شناسایی کنید، از رو

استادش شناسایی می کردید. 

منظورتان از کد هویتی استاد چیست؟
گرد چه کسی بوده است. در گذشته می گفتیم »شهید  کد هویتی چه بود؟ اینکه شا
گرد علامه طباطبایی )ره(  گرد چه کسی بود؟« پاسخ می دادیم »او شا مطهری)ره( شا
گرد  بوده است« یعنی کد هویتی، اخلاقی، منشی، شخصیتی و دانشی استاد بر شا
موثر بود و بر جایگاه علمی- اجتماعی او سایه می افکند. متاسفانه این کد هویت 
گردی یا اصلا وجود ندارد  در سال های اخیر از بین رفته، چون جریان استاد- شا
یا به شـــکل صحیحی اتفاق نمی افتد. اســـتادان درگیر فعالیت هایی شده اند که 

فعالیت اصلی شان نیست.
 

گردپروری باید در ارتقای اعضای هیات علمی   شا
موثر باشد 

یعنی شما معتقدید صرف داشتن مقاله مهم نیست؟
، مهم نیست، قطعا  نمی گویم نوشـــتن مقاله و داشـــتن دســـتاوردهای علمی به روز
بـــرای رســـیدن بـــه مرجعیت علمی در دنیا، آن هم عنصـــری کلیدی بوده و وظیفه 
استاد است، ولی متاسفانه یکی از شاخص های کلیدی استاد نمونه و برتر بودن 
یادی صرف  در آموزش عالی پاســـخگو را از دســـت داده ایم؛ استادان دیگر وقت ز
دانشـــجو نمی کننـــد. یکـــی از اولویت های خیلی کلیدی آمـــوزش عالی در دولت 
چهاردهم باید برگرداندن این نگاه باشـــد. یکی از وظایف عضو هیات علمی که 
باید در ارتقای او خیلی موثر باشد و امتیاز بسیار سنگین و بالایی، بیش از نوشتن 
مقالات و طرح های پژوهشـــی به اســـتاد اختصاص پیدا کند، این است که بتواند 

ی را انجام دهد.  گردپرور شا

 »تامین منابع انسانی زبده« مدنظر قرار گیرد
یکـــی از نـــکات دیگـــر در رابطه با ایـــن موضوع، بحث مهمی به نـــام »تامین منابع 
انســـانی زبده« اســـت. سازمان ها و صنایع به شـــدت از دانشگاه ها و آموزش عالی 
کشور انتظار دارند نیروی مورد نیازشان را جهت توسعه صنعت و پایداری صنعت، 
در اختیارشان بگذارد. متاسفانه فعالان اقتصادی مدعی هستند آنچه دانشگاه ها 
تربیـــت می کننـــد خیلی منطبق بر نیازهای آنها در بازار کار نیســـت. جامعه مدل 
آموزشی آموزش عالی را بیشتر مواقع گذشته نگر یا آینده نگر می داند، در حالی که 
ی از  صنایع مدعی هستند ما در زمان حال فعالیت می کنیم. آنها مدعی اند بسیار
یادی صرف کنند تا او را جهت  ی فارغ التحصیل، زمان ز ی یک نیرو مواقع باید رو
که او اصلا در عرصه شغلی واقعی  ، آماده کنند؛ چرا به کارگیری در محیط واقعی کار
ی نکرده اســـت. قرار اســـت تامین منابع انســـانی متخصص از  ی و کارورز کارآموز
سوی دانشگاه ها اتفاق بیفتد و می تواند ارتباط آموزش عالی با صنعت، اقتصاد، 
ی از مســـائل را تنظیم کند. جامعه ای که  نظام تربیتی موجود در جامعه و بســـیار
مردمش از نظر فرهنگی - اقتصادی، قوی باشند قطعا آموزش عالی قدرتمندی هم 
کنش نتیجه مزیت رقابتی اســـت که دانشگاه در  خواهند داشـــت و این کنش و وا

فارغ التحصیل خود ایجاد می کند. این نکته را هم باید در نظر داشت. 

 ماموریت گرایی زیرنظام ها و نظارت یکی از اولویت ها 
بر آن باشد

یت گرایی زیرنظام ها و نظارت بر آن اســـت. متاســـفانه  ، بحـــث مامور نکتـــه دیگـــر
یت هـــا در ســـاختار آمـــوزش عالی ما خیلی خوب تعریف نشـــده  می بینیـــم مامور
اســـت. زمانی دانشـــگاه پیام نور در راستای »Corresponded learning« )یادگیری 
مکاتبه ای( و آموزش از راه دور ایجاد می شود برای کسانی که نمی توانند به نحوی 
در کلاس های روزانه به صورت مســـتمر شـــرکت کنند. این دانشـــگاه، بیشتر برای 

افرادی بود که شاغل هستند. 

 توسعه »دانشگاه- شهرها« به جای »دانشگاه در 
شهرها« اولویت بگیرد

اما الان از هدف خود دور شده است. 
بله، حالا می بینیم پیام نور از هدف اصلی خودش دور شده و به شکل عجیب و 
غریبی وارد دوره های تحصیلات تکمیلی می شود. در رشته های فنی و مهندسی که 
یت گرایی  ، آزمایشگاه و کارگاه دارد ورود می کند. در حوزه مامور نیاز به حضور مستمر
بـــردی هم قرار بـــوده دوره های پودمانی توســـعه پیدا کند، اما  دانشـــگاه علمـــی کار
گهان سیســـتم ســـر از دوره های پودمانی دوره دکتری درمی آورد. به نظر می رســـد  نا
یت گرایی به خوبی تعریف نشـــده و عملا بر آنچه نظارت می کنیم که دور از  مامور
یت نامشخص بوده؛ معلوم نیست دقیقا  یت گرایی اولیه است. بعضا مامور مامور

چیست و قرار است چه اتفاقی در این حوزه زیرنظامی بیفتد. 
یکی از اولویت های دیگر آموزش عالی در دولت چهاردهم باید کاهش تصدی گری، 
حجم و بدنه فیزیکی وزارت آموزش وپرورش و گسترش حجم فکری و دانشی آموزش 
، چاق تر و فربه تر کنیم،  عالـــی باشـــد. به جای اینکه بدنه سیســـتم را مدام بزرگ تـــر
بهتر است این حجم را کاهش دهیم و به گسترش و افزایش ظرفیت های فکری، 
دانشـــی و هوش ســـازمانی آموزش عالی بیندیشـــیم. این هوش ســـازمانی، ارتباطی 
کنش سریع به تغییرات دارد. هرقدر این هوش بالاتر باشد سرعت  خیلی جدی با وا
کنش ها نیز طبیعتا افزایش پیدا می کند. یکی از اولویت های دیگری که باید برای  وا
آن برنامه ریزی خیلی جدی صورت گیرد، توسعه دانش کاربردی، اتصال با جامعه 

و توسعه »دانشگاه- شهرها« به جای »دانشگاه در شهرها« باشد. 

منظورتان از توسعه »دانشگاه- شهرها« به جای »دانشگاه در شهرها« چیست؟
 »  امروز در اکثر استان ها و شهرهایمان یک دانشگاه داریم؛ یعنی »دانشگاه در شهر
است، ولی دانشگاه- شهر نیست. دانشگاه های ما باید همچون سراها باشد. درهای 
دانشگاه باید شبانه روز به روی حل المسائل جامعه باز باشد. اولین جایی که به فکر 
یک فعال اقتصادی، مدیری که با مساله ای در جامعه مواجه شده، صنعتگر و بازرگان 
خطور می کند تا برای حل مشـــکلش مراجعه کند و حل مســـاله برایش اتفاق بیفتد، 
باید دانشگاه باشد و البته دانشگاه نیز در عمل نشان داده باشد که استحقاق این 
اعتباربخشـــی را دارد. دیگر دیوارهای دانشـــگاه ها خیلی معنا ندارد؛ چراکه فناوری 
مدت هاســـت از آنها عبور کرده اســـت. این ذهن های داخل دانشگاه ها هستند که 
شهرها را محصور می کنند. چنین نگاهی باید در نظام آموزش عالی ما موجود باشد، 
اما امروز تصویری به این شـــکل درباره اش وجود ندارد. به دانشـــجویان بجای انتقال 
فناوری رشته، دانش آن را منتقل می کنیم برای همین صنعت نگران آینده خود است. 

 برای حرکت جامعه بر پایه علوم همگرا، علوم پایه باید 
رشد کنند

رویکرد دولت درخصوص رشته های کم متقاضی چه باید باشد؟

بحث دیگری که امروز در آموزش عالی کشـــور دنبال می شـــود و حتما باید اصلاح 
، دانشجویی  گر در یک رشته تحصیلی طی دو یا سه سال اخیر شود، این است که ا
« اســـت، بیاییم رشته را  جذب نشـــده و اصطلاحا ظرفیت مقابل این رشـــته »صفر
حذف کنیم. سوالی پیش می آید؛ آیا انتخاب نشدن یک رشته از سوی متقاضیان 
گر در رشته ادبیات فارسی،  به معنای حذف آن نیاز در جامعه است؟ به طور مثال ا
هیچ شـــرکت کننده ای طی ســـه یا چهار سال نداشـــته باشیم، معنایش این است 
یم و باید این رشته را حذف  که دیگر به زبان و ادبیات فارسی در جامعه نیاز ندار
کنیم! یا نه، باید دلایلش را شناسایی کنیم و آن دلایل و نکات منفی و همچنین 
اصطلاحـــا عوامـــل زمینـــه ای و علمی را رفع کنیم؟ طبیعتا ممکن اســـت انتخاب 
جوان ما به دلایل هیجانی و عدم وجود نظام هدایت تحصیلی کارآمد به ســـمت 
رشـــته هایی باشـــد که امروز بتواند به طور موقت برای او درآمدزایی یا حتی اعتبار 
گر  بیشـــتری ایجاد کند، اما واقعیت های جامعه، نکته دیگری را نشـــان می دهد. ا
امـــروز قـــرار باشـــد جامعه بر پایه علوم همگرا و فرا رشـــته ها حرکت کند، قطعا باید 
گر امروز رشته هایی مثل شیمی،  رشـــته های علوم پایه در آن رشـــد کنند، بنابراین ا
یست، متقاضی نداشت، حذف آنها طی سال های آینده قطعا  یاضی، فیزیک و ز ر
به ایجاد مشکل در فرآیند پیشرفت کشور منجر خواهد شد. پس باید آموزش عالی 
خود را از دو تله نجات دهد؛ اول تله تک رشته ای هاست و دوم پاسخ به سوالات 
پیچیده با راه حل هایی قدیمی که از سنخ سوال نیستند؛ البته این موضوع محدود 

به علوم پایه هم نیست و در علوم انسانی مساله جدی تر است. 

 به جای حذف رشته ها و نیازها، به دنبال تولید و تغییر 
ذائقه باشیم

راه حل چیست؟ یعنی به جای حذف این رشته ها باید چه کاری انجام داد؟
پایـــه همـــه رشـــته های مهندســـی، »علوم پایه« بـــوده و پایه نظـــام فرهنگی و هویت 
اجتماعی، »زبان« است، پس نمی توانیم آنها را حذف کنیم. این یکی از مسائلی 
اســـت کـــه باید در اولویـــت آموزش عالی دولت چهاردهم باشـــد و به جای حذف 
ی و هدایت تحصیلی دانش آموزان و تولید  رشـــته ها و نیازها، به دنبال بسترســـاز
و تغییـــر ذائقـــه باشـــیم. بایـــد ببینیم چـــرا امروز ذائقـــه دانش آموزان مـــا تغییر کرده 
و به ســـمت 8، 9 یـــا 10 رشـــته رفتـــه اســـت؟ چـــرا بقیه رشـــته ها را چنـــدان انتخاب 
نمی کنند؟ آیا یکی از دلایلش این نبوده که در فرآیند تعریف رشته ها و به کارگیری 
آنها در نظام های شغلی، خیلی خوب عمل نکرده ایم؟ آیا انسان واره های مبتنی بر 

ماشین را نادیده گرفته ایم؟
موضوع دیگری که شاید متفاوت از مولفه های قبلی است اینکه باید تلفیق زنجیره 
تی که امروز  تعلیم و تربیت کشـــور در بســـتر یک وزارتخانه باشـــد. خیلی از مشکلا
با آنها مواجه هســـتیم به دلیل جدایی »وزارت آموزش و پرورش« و »آموزش عالی« 
کارآمد را باید حذف و البته به ســـرعت  ی های بروکراتیک نا اســـت. ساختارســـاز
باید نظام آموزشـــی کشـــور را متناســـب با جریان پیشـــرفت بازمهندســـی کرده و از 
ی کرد. زنجیره رشـــد تعلیم و تربیت به مـــا می گوید »از  اقدامـــات شـــکلی خـــوددار
زمـــان تولد، پیش دبســـتان تـــا دوره دکتری تخصصی در یک چرخه و فرآیند رشـــد 
انســـانی حرکت می کنیم. این فرآیند باید یکپارچگی داشـــته باشـــد.« جدا بودن و 
تصمیم گیری هـــای متفـــاوت، جزیـــره ای، منفک و بدون توجـــه به گام های قبلی و 
کارآمدی را بین  ایجاد شـــدن مجموعه های بینابینی بین آنها عملا چرخه های نا
این دو وزارتخانه ایجاد کرده است. باید این موارد حذف شوند و به دنبال زنجیره 
یکپارچه باشیم. به هر حال کلام معصوم است: »اطلبوا العلم و لو بالصین« )دانش 
 )Benchmark( »قرار نیست در بررسی و »بنچمارک .)ید ولو در چین باشد را بیاموز
، اقتباس مستقیم انجام دهیم، اما می توانیم الگوی انتخابی یا بنا  کشورهای دیگر

بر علم مقایسه و تطبیق؛ »اقتباس انتخابی« انجام دهیم. 

 نیازمند قوس آموزش، مهارت، فناوری، نوآوری 
و کارآفرینی هستیم

درخصوص اقتباس انتخابی بیشتر توضیح دهید. 
 براساس الگوهای اقتباس انتخابی ببینیم کشورهای دیگر که طبق الگوی یکپارچه 
حرکت می کنند، دستاوردهایشـــان چه بوده اســـت. به نظرم درســـت این است که 
ساختار و نظام آموزشی، زنجیره تعلیم و تربیت کشور را اداره کند، در این صورت 
یادی حل شود. مثلا چرا نباید جریان  ممکن است خیلی از مشکلات تا حدود ز
تعلیم و تربیت کشور توسط دانشکده های تعلیم و تربیت اداره شود که هم تولید 
دانـــش بومـــی در آن اتفـــاق بیفتد و هم جریان دانش روز در کلاس اســـتفاده شـــود. 
در وضعیت موجود مدرســـه و دانشـــگاه با هم بیگانه هســـتند. چون نظام آموزشی 
مـــا عرصـــه- پایه اداره نمی شـــود! با ترکیب دو وزارتخانـــه بحث هدایت تحصیلی 
ی شـــکل می گیرد و تغییر ذائقه از ســـمت مدرســـه به دانشگاه و  از دوره دانش آموز
مبتنی بر نیازهای حال و آینده برنامه ریزی می شود؛ بنابراین شاید نتوان آنها را در 
ی از موضوعات در آموزش  دو ساختار و بافت متمایز دنبال کرد. ما هنوز در بسیار
عالی فاقد مدل اثربخش بومی هستیم و دلیل آن تثبیت شدن در تفکر دارالفنون 
یســـت بوم  ... اینها در ز ی، مرکز رشـــد، مرکز تحقیقات و اســـت. پارک علم و فناور
ی و  ی، نوآور رشـــته ها باید شـــکل بگیرند. ما نیازمند قوس آموزش، مهارت، فناور

کارآفرینی در آموزش عالی هستیم. 

 نیازمند تعریف جدید از ماموریت گرایی برای شبکه های 
دانشگاهی هستیم 

از اولویت هایی که دولت چهاردهم باید مدنظر قرار دهد که گذر کنیم، در حال حاضر 
مهم ترین چالش آموزش عالی را چه می دانید؟

به نظرم یکی از مهم ترین چالش هایی که امروز در حوزه آموزش عالی وجود دارد و 
دولت باید برای رفع آن اقدام کند، وجود رقابت آموزش عالی با زیرنظام های خودش 
و درگیر شـــدن با آنهاســـت. چرا اجازه ندهیم بخش های موفق آموزش عالی کشور 
کنش به تحولات به شکل سریع، موثر و کارآمد عمل می کنند، به حرکت  که در وا
کارآمد  خودشـــان ادامه دهند؟ چرا اجازه ندهیم حرکت کنند و قوانین مقررات نا
آموزش عالی را اصلاح کنیم؟ چرا به جای اینکه قوانین و مقررات را اصلاح کنیم، 
مانع حرکت آنهایی می شویم که با سرعت به پیش می روند، به مشکلات کشور توجه 
کرده و حل مســـاله می کنند؟ البته که برای حرکت نیازمند زیرســـاخت ها، منابع، 
ساختارها و قوانین جدید هستیم و همه اینها در گرو متفاوت اندیشیدن در عرصه 
آموزش عالی است. به اعتقاد من، مهم ترین چالش امروز ما دو بخش دارد؛ یکی 
در بخش مدیران آموزش عالی و دیگری در بخش قوانین. به نظر می رســـد این دو 
یادی کاهش داده اند. نکته دیگری که به عنوان  بخش، کارآمدی سیستم را تا حد ز
یت گرایی برای  چالش وجود دارد، این است؛ نیازمند یک تعریف جدید از مامور
شبکه های دانشگاهی موجود در کشور هستیم. براساس کارآمدی و اثربخشی این 

شبکه ها باید برای آنها امتیاز قائل شویم، نه بر مبنای دولتی یا غیردولتی بودن. 

کتوری هستیم؟ یابی موفقیت آموزش دولتی و غیردولتی نیازمند چه فا برای ارز
تصویـــری کـــه از گذشـــته در اذهان نقش بســـته، ایـــن بود که آمـــوزش عالی دولتی 
موفق تر است. آموزش عالی دولتی، آموزش عالی نفتی است؛ این واقعیت است. 
گر قرار باشـــد  آموزش عالی غیردولتی یک آموزش عالی مردم پایه اســـت. طبیعتا ا
یابی کنیم باید ببینیم تا چه اندازه توانســـته اند  موفقیت هـــای هرکـــدام از آنها را ارز

مسائل موجود در جامعه را حل کنند و در مسیر پیشرفت کشور گام بردارند. 
آموزش عالی ما طی این سال ها چند درصد از مسائل موجود در جامعه مثل مسائل 
حوزه اقتصاد را حل کرده است؟ تا چه اندازه توانسته ایم چند مدل اقتصادی داخلی 
یست بوم، فرهنگ و اعتقادات نظام و انقلاب  را ایجاد کنیم که متناسب با بوم، ز

باشد تا بتواند مسائل اقتصادی کشورمان را حل کند؟ چند مدل جامعه شناختی 
توانسته ایم تدوین و خلق کنیم که مجبور نباشیم به جای منشور جوانی حضرت 
گر بررسی کنیم در  ع( از منشـــور جوانی خلق شـــده در غرب استفاده کنیم؟ ا علی)
ســـال و ذیل دانشـــگاه ها، چه تعداد رســـاله و پایان نامه کار شده و چه میزان مقاله 
یم، چه  در آموزش عالی کشور تولید می شود و به نسبت مسائلی که در جامعه دار
مقدار را توانسته ایم حل کنیم؛ آن وقت متوجه می شویم کدام بخش کارآمد است؟!

 یکی از چالش ها تعیین سطح کارآمدی ها مبتنی بر 
اسناد بالادستی است

درخصوص دیگر چالش ها صحبت کنید. 
، تعیین سطح کارآمدی ها مبتنی بر  از چالش های بســـیار مهم آموزش عالی کشـــور
، بی انگیزگی اســـتادان و  اســـناد بالادســـتی اســـت. چالش  جدی دیگر در کشـــور
گر قرار باشـــد اصلاح  دانشـــجویان و همچنیـــن کاهـــش کیفیـــت آموزش اســـت. ا
ی  شـــود باید به شـــدت مدل های آموزشـــی خود را اســـتاندارد کنیم. استانداردساز
مدل های آموزش، کیفیت بخشـــی به آموزش، دور شـــدن از ســـپردن آموزش به طور 
کامل به دانشجویان در کلاس درس به نحوی که اثر استاد به حداقل ممکن برسد، 
یکرد از  یابی و ارزشـــیابی بســـیار دقیق آموخته های دانشجویان و تغییر رو نظام ارز
آمـــوزش بـــه یادگیـــری، چالش های خیلی جدی هســـتند که باید آمـــوزش عالی به 

آنها توجه داشته باشد. 
کنون در آموزش عالی کشور بازگشت سرمایه آموزشی زیرنظام ها در رشته های  آیا تا
مشـــابه سنجش شده اســـت؟! کدام زیرنظام ها توانسته اند کارآمادگی و احساس 

تعلق بیشتری به کشور ایجاد کنند؟
اما چالشـــی که باید بدون وقفه برطرف شـــود تحول در علوم انســـانی اســـت. چقدر 
از تولیدات علمی دانشگاه های ما توانسته است الگویی مبتنی بر قرآن ارائه کند. 
بر اساس کدام الگوهای استخراج شده خود آموزش عالی را اداره می کنیم؟ اینها 

موضوع های جدی امروز آموزش عالی است.

 دانشگاه آزاد می تواند به عنوان یک پایگاه موثر 
در اختیار دولت چهاردهم باشد 

در چنـــد ســـال اخیـــر و در دولت های مختلف شـــاهد بودیم کـــه وزارت علوم تعامل 
چندانـــی با دانشـــگاه آزاد نداشـــته اســـت. فکـــر می کنید تعامل دولـــت چهاردهم با 
دانشگاه آزاد چگونه باید باشد؟ پیشنهادات شما برای ایجاد این ارتباط چیست؟

دانشگاه آزاد به عنوان ظرفیت بزرگ ملی و برای کمک به نظام، کشور و بخش های 
مختلف دیگر که جامعه طلب می کند همیشه آماده و درهای تعامل دانشگاه آزاد 
همیشه باز بوده است و این تعامل در سال های اخیر افزایش چشمگیری داشته 
است. دانشگاه آزاد در تعامل با وزارتخانه ها و نهادهای مختلف و خصوصا تمرکز 
ی پیشـــتاز بوده اســـت. دانشگاه آزاد به دنبال  ی و موضوع محور ی مســـاله محور رو
تولید دانش کاربردی برای مسائل موجود در جامعه بوده و به نظرم این تحولات از 
یداد هایی همچون  یت پذیر شده است. رو سمت دانشگاه به آرامی در جامعه رو

تی که اتفاق افتاده در همین راستاست.  عصر امید که برگزار شده و تعاملا
اما در پاسخ به این بخش از سوال شما که این تعامل باید چگونه باشد باید گفت 
دولت چهاردهم به صورت هوشمندانه از ظرفیت دانشگاه آزاد به عنوان بزرگ ترین 
شبکه آموزش عالی کشور و بزرگ ترین شبکه اجتماعی به نحو مطلوبی برای حل 
مسائل اجتماعی و تامین منابع انسانی، توسعه فرهنگی در شهرستان ها، استان و 
دوردست ترین مناطق محروم نیز می تواند استفاده کند. به جای اینکه ظرفیت های 
جدیدی را ایجاد کنیم، دانشگاه آزاد به عنوان ظرفیت ایجادشده و پایدار می تواند 
برای محقق کردن عقب ماندگی ها، توسعه شهرها و استان ها به عنوان یک پایگاه 

موثر در اختیار دولت چهاردهم باشد و به دولت کمک کند. 

لازمه آن چیست؟
لازمـــه آن نگاهـــی متفاوت به دانشـــگاه اســـت. درواقع لازمه اجرا شـــدن این برنامه 
دیدگاهی است که نسبت به دانشگاه، دانشجو و اساتید دانشگاه آزاد وجود دارد. 
اساتید و دانشجویان این نگاه را در دانشگاه آزاد به خوبی تحلیل می کنند. هرگاه این 
ی و مبتنی بر احترام بوده، عضو هیات علمی و دانشجوی  نگاه همراه با ارزش گذار
دانشـــگاه آزاد تا ســـرحد امکان و با تمام توان خود، ظرفیت خود را در مســـیرکمک و 
ی رساندن و محقق کردن اهداف با قدرت بیشتر به کار گرفته است. زمانی که  یار
نگاه یک نگاه متمایز به عنوان شهروند درجه دو باشد، طبیعتا نوع ظرفیت و توانی 
که قرار است منابع انسانی دانشگاه در اختیار جامعه بگذارد ضعیف می شود. 

 برخی قوانین وزارت علوم دانشگاه آزادی ها را تحقیر 
می کند

پیشنهاد شما برای از بین بردن چنین نگاهی چیست؟
اولیـــن پیشـــنهادم این اســـت که در این زمینـــه دولتمردان نگاه همـــراه با احترام و 
ارزشـــمندی به اســـاتید و دانشجویان دانشـــگاه آزاد داشته باشند نه نگاه شهروند 
. قوانینـــی که در این مســـیر وجود دارد نیز بایـــد اصلاح کنند. قوانینی در  درجـــه دو
وزارت علوم موجود است که این قوانین عضو هیات علمی و دانشجویان دانشگاه 
آزاد را تحقیر می کند. چرا دانشجوی مستعد ما وقتی قرار است در دوره های ارشد 
و دکتری بدون آزمون دانشگاه های دولتی شرکت کند  شهروند درجه دو محسوب 
و این امکان از او ســـلب می شـــود؟ چرا زمانی که قرار اســـت عضو هیات علمی 
دانشـــگاه آزاد به دانشـــگاه های دولتی منتقل شـــود، قوانین وزارت علوم در هیات 
جذب آن را مسکوت گذاشته اند یا اصلا این امکان را فراهم نمی کنند؟ در حالی 
که وقتی قرار است از دانشگاه های دولتی به دانشگاه آزاد انتقالی صورت بگیرد، 
فـــرد بـــا همـــان درجه علمـــی انتقال پیدا می کند. اما وقتی قرار اســـت این انتقال از 
دانشـــگاه آزاد اتفـــاق بیفتـــد ارتقاهای اســـاتید دانشـــگاه آزاد را مختـــص به خود و 
درون ســـازمانی می دانند. البته با افتخارات ســـال های اخیر تمایل به چنین جابه 
کید بر توانمندی ها به عنوان  جایی های به شدت کم شده ولی قوانین نباید به جای تا
شـــاخص مقایســـه، تبعیض آزاد و دولتی بودن را ترغیب کنند، مثلا چند درصد 
... فارغ التحصیلان دانشگاه آزاد هستند. چند  وکلا، پزشکان، پرستاران، معلمان و
درصد از دانش کشـــور در نظام های رتبه بندی بین المللی در دانشـــگاه آزاد تولید 
می شود و چند درصد از شاغلان بخش های مختلف مهارت آموخته ما هستند؟
یکی از پیشـــنهادهای کلیدی من در این حوزه اصلاح قوانینی اســـت که در عمل 
هم احســـاس ارزشـــمندی و احترام را تقویت می کنند. دانشگاه آزاد امروز در مسیر 
تحول و تعالی خود بسیار پرقدرت و با انگیزه حرکت می کند و در مسیر حل مسائل 
کلیدی کشـــور و در راســـتای اجرای بیانات مقام معظم رهبری)مدظله( طی مسیر 
می کند. این موضوع مهمی اســـت که مجموعه دانشـــگاه آزاد در وادی هیجانات 
وارد نشده، بلکه در مسیری وارد شده که نتیجه نهایی حل مسائل کشور است. 

ی در دانشـــگاه آزاد توجه کنید، مثـــلا موضوعی مانند تولید بذر  گـــر بـــه حوزه نوآور ا
که یکی از مســـائل اســـتراتژیک کشور است یا بحث تولید روغن هواپیما در عرصه 
ی یا در حـــوزه تعلیم و تربیت  ی و نوآور مدل هـــای آموزشـــی و حـــوزه مهارتی فنـــاور
ی متخصص، متعهد و کارآمد برای نظام  اسلامی چرخه هایی که برای تربیت نیرو
کثر پیشران ها شناسایی  تعلیم و تربیت کشور به نظر می رسد که در دانشگاه آزاد ا
شـــده، مانند بحث مواد غذایی و فراســـودمندها. درواقع دانشـــگاه آزاد پیشران ها 
را شناســـایی و در این مســـیر حرکت می کند، بنابراین دولت چهاردهم با تعامل 
هوشمند و ارتباطی که با دانشگاه برقرار می کند می تواند از این دانشگاه به عنوان 
ظرفیت پایدار ملی در سراسر کشور برای تحقق سیاست های کلی استفاده و روند 

پیشرفت کشور را تسریع کند. 

معاون علوم تربیتی و مهارتی دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان«:

نظارت بر ماموریت گرایی اولویت آموزش عالی دولت چهاردهم باشد
 جریان آموزش دانشگاهی زیر چتر توسعه مهارت های فناوری باشد          »شاگردپروری« در ارتقای اعضای هیات علمی موثر باشد

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 


